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 باران بارید و ترافیک شــد. این خبر کوتاه مربوط 
به معضل دوشنبه شــب است که ســنگین ترین 
ترافیک 1400پایتخت رخ داد و موضوع به حدی 
جدی بود که روز گذشــته اعضای پارلمان شهری 
به آن واکنش نشــان دادند. اما دلیل قفل شــدن 
گاه و بیگاه ترافیک تهران چیســت؟ دلایل زیادی 
برای این موضــوع مطرح می شــود؛ از رفتارهای 
اشتباه ترافیکی گرفته تا هوشمند نبودن چراغ های 
راهنمایی و رانندگی و خاموش شدن آنها به خاطر 
قطعی ناگهانی برق. در همین ارتباط رئیس شورای 
شهر تهران دیروز گفت که بارندگی قابل پیش بینی 
بود و همه می دانســتیم که قرار است بارندگی رخ 
دهد و باید تدابیر لازم اندیشیده می شد تا شهر قفل 

نشــود. مهدی چمران با بیان اینکه ترافیک مانند 
سیل است و اگر پیشگیری نشود کنترل آن سخت 
خواهد بود، گفت: »وقتی ترافیک رخ می دهد مردم 
برای گریز از آن وارد سایر معابر می شوند و همین 
امر معضل ترافیک را تشدید می کند؛ بنابراین نیاز 
اســت تا رفتار صحیح ترافیکی نهادینه شــود و از 
سوی دیگر مســئولان پلیس راهور باید نیروهای 
خود را تقویت کنند تا خدمت رسانی در تمام معابر 
به نحو احسن انجام شود.« او با تأکید به استفاده از 
نیروهای مردمی گفت که در ترافیک دوشنبه شب 
می شد از نیروهای بسیج و مردمی استفاده کرد تا 
شــهروندان این چنین دچار سردرگمی نشوند؛ اما 
به هرحال غافلگیری خیلی ها عیان بود. ترافیک و 
آبگرفتگی در برخی از معابر سبب گلایه شهروندان 
شــد و از این رو اعضای شورای شــهر تهران روز 
گذشته در پارلمان شهری تذکراتی دادند و خواستار 
بررســی موضوع و ارائه راهکارهای مناسب شدند. 

محمد صادقــی ترافیک دوشنبه شــب را فاجعه 
مدیریتی دانســت و گفت که بارهــا درخصوص 
ترافیک روزهای بارانی تذکر داده شــده است، اما 
تا به امروز نه تنها معضل حل نشده بلکه پیچیده تر 
شده است. رئیس کمیته شفافیت و شهر هوشمند 
شــورای شــهر تهران تأکید کرد: »بارش باران و 
برف این روزها باید یک مانور و تمرین دســتگاه ها 
باشد برای روزهای بحرانی نه اینکه خود تبدیل به 
بحران شود. بنابراین اتخاذ تدابیر لازم برای مقابله 
با روزهای بارانی و رفع مشــکل ترافیک با استفاده 
از روش های علمــی و فناوری های نوین، مدیریت 
یکپارچه و هوشمندسازی اداره شهر بیش ازپیش 
ضرورت دارد و امیدواریم مدیریت شهری ششم در 

این زمینه پیشگام باشد.« 

حضور نیروهای راهور در نقاط پرترافیک
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر 
تهران هم عضو دیگری بود که در واکنش به ترافیک 
شب بارانی پایتخت گفت: »بارش باران در ساعات 
اوج ترافیک 2 شب پیش باعث شد که تقریباً عمده 
معابر شهری پایتخت تا ســاعات 23دچار اختلال 
شوند. گرچه نیروهای شهرداری و پلیس راهور برای 
رفع آبگرفتگی ها و مدیریت ترافیک، تلاش کردند 
اما مشکلات حل نشد.« سیدجعفر تشکری هاشمی 
با بیان اینکه در 40 نقطه شهر تهران آبگرفتگی رخ 
داد و 20چراغ راهنمایی  و رانندگی به دلیل نقص 
فنی در تقاطع ها قطع شدند یا به حالت چشمک زن 
درآمدند، تأکید کرد: »موضوع قابل توجه این است 
که نیروهای خدمات شــهری و پلیس راهنمایی  و 
رانندگی باید با شناخت نقاط بحرانی در شهر تهران 
حضور مؤثرتری در شــب های بحرانی و مدیریت 

ترافیک داشته باشند.«

 نام علی لندی روی خیابان نور حک می شود
اعضای شــورا دیروز در جریان نامگــذاری معابر با 
تغییر نام خیابان نور در منطقه 6 به نام شهید نوجوان 
ایذه ای »علــی لندی« موافقــت کردند. همچنین 
مقرر شد نام 7فرمانده لشکر محمد رسول الله)ص( 
)سرداران شهید علیرضا نوری، اسماعیل قهرمانی، 
مجید رمضانی، اکبر زجاجی، احمد پاریاب، محمود 
شهبازی و سعید سلیمانی( روی 7معبر اصلی منطقه 
6حک شــود. خیابان بیســت و هفتــم در بزرگراه 
کردستان هم به نام شهیده فاطمه اسدی )بانویی که 
سال 63توسط گروهک دمکرات شهید شد و پیکر 
مطهرش بعد از 37 سال در ارتفاعات کردستان پیدا 
شد( نامگذاری شد. همچنین اعضای پارلمان شهری 
موافقت کردند تا نام شــهیدان علی لک، ابوالقاسم 
چهاردلی و رضا قلبارمند روی معابر جدیدالاحداث 
منطقه 18در بلوار یافت آباد حک شود. خیابان بی نام 
در منطقه 2 به سروستان و کوچه صاحب الزمان به 

شهید مسعود عسگری هم نامگذاری شد.

کاهش مدت زمان بررسی طرح های نما
لایحه طراحی، پایش و اجرای نماهای شــهر تهران 
پس از بررسی با 19رأی به تصویب رسید. براساس 
این لایحه نماها به 2دســته خاص و عادی تقسیم 
می شــوند که بررســی نماهای عادی در مدت یک 
هفته و نماهای خاص هم در مدت 14روز بررســی 
و تأیید خواهند شد. همچنین به  موجب این مصوبه 
ضمن حفظ رعایت اصولی نما سرعت صدور پروانه 
افزایش می یابد. برای ســاختمان های کم عرض یا 
مالکانی که دلشان نمی خواهد طراحی خاصی برای 
نمایشان داشته باشند گنجینه ای از نماهای خوب 
به انتخاب مهندسان تهیه شده که می توانند آنها را 

انتخاب کنند.

چراتهرانقفلمیشود؟
 مهدی چمران: ترافیک مانند سیل است و اگر پیشگیری نشود کنترل آن سخت خواهد بود

مدیرعامل مترو تهران: در آینده نزدیک آقایانی که به واگن ویژه بانوان وارد شوند، جریمه می شوند
ورود هنجارشکنان به مترو، ممنوع! 

یکی از مشکلاتی که این روز ها در مترو دیده می شود 
و همزمان با محدودیت های کرونا و روزهای پایانی 
سال تشدید شده، ورود آقایان به واگن های مخصوص 
بانوان است. این اتفاق که در گذشته نادر به شمار می آمد اکنون شکل 
آزار دهنده ای پیدا کرده است حال آنکه اختصاص واگن های جداگانه 
به بانوان در مترو  و شبکه حمل و نقل عمومی دیگر کشور های جهان هم 
به فراوانی دیده می شود. در این باره با مهدی شایسته اصل، مدیرعامل 

متروی تهران گفت و گو کردیم.

 برای رفع مشکل  ورود آقایان به واگن بانوان چه کار باید 
کرد و شما چه برنامه ای دارید؟ 

موضوع واگن اختصاصی ویژه بانوان مختص به کشــور ما نیست و طبق 
بررسی های انجام شده دست کم 8کشــور دیگر هم در بخش حمل ونقل 
عمومی محدوده هایی را صرفا به بانوان اختصاص داده اند. برخی کشورها 
مثل انگلستان هم غیررسمی و غیرعلنی چنین طرح هایی را اجرا می کنند. 
در کشور ما موضوع حضور آقایان در واگن های ویژه بانوان پدیده فرهنگی و 
اجتماعی است که نیاز به بررسی دارد. در برخی موارد دیده شده که آقایان 
با وجود خالی بودن دیگر واگن های عمومی مترو، بازهم به واگن ویژه بانوان 
می روند. هرچند برخی از آقایان هم هستند که برخلاف میل باطنی، بعضا 
به دلیل پرحجم و شلوغ بودن واگن های عمومی به نوعی مجبور به انجام این 
کار می شوند، اما خلاف این موضوع را نیز شاهد هستیم. در نتیجه بخشی 
از این ماجرا به ناهنجاری های رفتاری برخی از افراد برمی گردد و برخی از 
مسافران به عمد می خواهند که این هنجارهای اجتماعی را نادیده بگیرند و 
از آن پیروی نکنند. بدیهی است که در این شرایط و در مقابل چنین افرادی 
جابه جایی و انتقال واگن ویژه بانوان به بخش دیگری از قطار هم تأثیرگذار 
نخواهد بود. برخی ایستگاه ها به شکلی طراحی شده اند که وقتی مسافران 
وارد سکو می شوند، در قسمت ابتدایی یا انتهایی آن قرار می گیرند که این 
موضوع یکی از علل آسیب زاست و افراد برای اینکه از قطار جا نمانند، به محض 
ورود سوار نخستین واگن می شوند و از آنجا که نخستین و آخرین واگن قطار 

ویژه بانوان است، از این نظر دچار مشکل می شویم. در مقابل، ایستگاه های 
دیگری هم داریم که ســالن ورودی آنها در وسط سکو قرار دارد. در چنین 
شرایطی اگر واگن ویژه بانوان در بخش میانی باشد، باز هم این مشکل وجود 
خواهد داشت. در نتیجه جابه جایی واگن ویژه بانوان راه حل این مشکل نبوده 
و این موضوع برای ما در اولویت قرار ندارد. در این رابطه لازم است بیشتر روی 
ابعاد فرهنگی ماجرا توجه شده و کارهای لازم صورت بگیرد.   به لحاظ ایجابی 
هم باید کاری کنیم تا توجه افراد بیشتر به این موضوع جلب شود. برای مثال، 
با استفاده از استیکرها و علائم هشدار دهنده به صورت واضح تر نشان دهیم 

که اینجا واگن ویژه بانوان است و آقایان اجازه ورود ندارند.
 آیا بحث جریمه و برخورد جدی تر هم در میان است؟ 

درحال بررسی و کارکردن روی طرح های مختلفی هستیم. در دیگر کشورها 
افرادی که از قوانین شهری و اجتماعی تخطی کنند، جریمه می شوند. برای 
نمونه درباره ورود آقایان به واگن های ویژه بانوان در بســیاری از کشورها 
جرایم مالی حدود 20دلار درنظر گرفته شده است. البته ما در این شرایط 
اقتصادی نمی خواهیم مطابق این کشــور ها جرایم سنگین مالی تعیین 
کنیم. در عین حال، با مراکز قانونگذار که می توانند در این زمینه به ما کمک 
کنند، وارد مذاکره و رایزنی شده ایم تا جریمه هایی متناسب برای افرادی 
که به هیچ عنوان حاضر نیستند از قانون تمکین کنند، درنظر گرفته شود. 

یکی از جریمه ها   می تواند این باشد که پس از چند مرتبه ورود به 
واگن های ویژه بانوان یا دیگر هنجارشکنی های اجتماعی، از 

ورود فرد متخلف به ایستگاه های مترو جلوگیری شود.
 برای اعمال و اجرای چنین جریمه هایی چه 

ضمانت اجرایی وجود دارد؟ 
وقتی یک موضوع تبدیل به قانون شود و قانونگذار 

اجازه بدهد شــخصی که قوانین وضع شــده را 
نادیده گرفته یا هنجارشکنی می کند، تنبیه 

و جریمه ای متناسب اعمال شود، همین 
خودش یک ضمانت اجرایی است. به طور 
نمونه در ماجرای شیوع کرونا و سویه 

اومیکرون براساس مصوبه ستاد ملی کرونا، جلوی ورود افرادی که ماسک 
نمی زنند و پروتکل های بهداشتی را رعایت نمی کنند، به ایستگاه های مترو 
و سکوها گرفته می شود. اکنون این مسئله مطرح است که رفتارهایی از قبیل 
ورود آقایان به واگن مخصوص بانوان با توجه به اینکه یک مطالبه عمومی و 
ناهنجاری اجتماعی است، جرم و تخلف شناخته شود. مرحله بعد وضع شدن 
یکسری قانون برای برخورد با این افراد اســت. مرحله سوم، فراهم شدن 
زیرساخت های لازم برای اعمال قوانین وضع شده خواهد بود. برای مثال، در 
دیگر کشورها افراد دارای کارت شهروندی یا دیگر ابزار شناسایی هستند و 
یک کد کاربری واحد دارند و قابل شناسایی هستند و امکان اعمال جریمه 
شخص وجود دارد. در چنین شــرایطی وقتی یک شهروند مثلا با وجود 
قرمز بودن چراغ عابر پیاده از عرض خیابان و خط عابر رد می شود یا دیگر 
قوانین اجتماعی را نادیده می گیرد، با جریمه های مختلفی روبه رو می شود. 
ما هنوز آنچنان که باید، به این ابزارهای هوشمندسازی مجهز نشده ایم، اما 
در حوزه مترو امکان شناسایی افراد وجود دارد و می توانیم جلوی ورود افراد 
متخلف و هنجارشکن را بگیریم. می توانیم از طریق دوربین های مترو و 

نیروی انسانی مستقر در ایستگاه ها این افراد را شناسایی کنیم.
 افزایش تعداد واگن ها چقدر در کاهش این آسیب اجتماعی 

مؤثر است؟ 
خب، یک بخش جدی از این قضیه در ساعت های پیک و به واسطه 
تراکم مسافر اتفاق می افتد و کمبود قطار و واگن و سرفاصله قطارها 
حتما در ورود برخی از آقایان به واگن های ویژه بانوان مؤثر است. 
درباره مشکلات فرهنگی صحبت کردیم، اما این موضوع فقط دلیل 
فرهنگی ندارد. اگر بتوانیم ناوگان مورد نیاز را تامین کنیم 
و سرفاصله قطارها را کاهش دهیم بخشی از این 
مشکل نیز برطرف می شود. بحث سرفاصله فقط 
به تعداد قطارها و واگن ها ارتباط پیدا نمی  کند و 
باید پایانه های مترو نیز تکمیل شود و تکمیل 
پایانه ها درکاهش سرفاصله قطارها تأثیر 

زیادی دارد.

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

گپ

ترافیککممیشود
سیدمجتبی شفیعی، معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار تهران

افزایش ترافیک روزهای اخیر در کنار بارندگی باعث شد که دوشنبه شب با ازدحام شدید در 
خیابان ها مواجه شویم و سنگین ترین ترافیک سال ۱۴۰۰ رخ داد. به گونه ای که ۴۱ درصدافزایش 
در طول شبکه معابر درگیر نسبت به 2 شب قبل را شاهد بودیم و عدد ترافیک جهشی بود. 
همچنین این روزها بعد از 2 ســال وقفه به دلیل شیوع ویروس کرونا شاهد افزایش سفرهای 
خرید نوروزی هستیم و در روزهای عادی درصورت بارش باران 2۵ درصد معابر، درگیر ترافیک 
می شوند. ضعف جدی در زیرساخت ها و بی توجهی به توسعه حمل ونقل عمومی در یک دهه 
گذشته، سبب شده که تعداد اتوبوس ها کاهش یابد و از سوی دیگر تعداد واگن های خراب مترو 
افزایش یابد. شیوع کرونا سبب شده تمایل مردم به استفاده از خودروی شخصی افزایش  یافته 
و این افزایش خودروها سبب کاهش ظرفیت معابر شده است. در چنین شرایطی برنامه های 
بلندمدت اعم از حمایت دولت و تأمین منابع هم اکنون راهگشا نیستند و به همین دلیل روی 
برنامه های کوتاه مدت مانند افزایش ساعت کاری ناوگان حمل ونقل عمومی، رفع برخی نواقص 
تجهیزات کنترلی مثل چراغ های راهنمایی و برخی تجهیزات هوشمند و... تمرکز کردیم تا در 
شب های آتی که طبق پیش بینی ها بارندگی خواهیم داشت، تا حد امکان از وقوع آبگرفتگی و 

ترافیک شدید، جلوگیری کنیم.

مکث

باران مقصر نیست
 ترافیک دوشــنبه شــب تهران، خیلی ها را شگفت زده و 
البته کلافه و عصبانی کرد؛ چه آنهایی که زیر باران منتظر 
رسیدن تاکسی بودند، چه آنها که پشت غربیلک خودرو، 
دندان به هم می ساییدند و چه آنهایی که در خانه، از نیامدن 

نان آور خانواده طبق معمول هر روز، دل شان شور می زد.
این اولین بار نبود که بزرگراه ها و خیابان های تهران اینگونه 
از حرکت می ایستند و در عوض عقربه های ساعت به سرعت 
حرکت می کنند. آخرین بار هم نخواهد بود. اما چرا گاهی 
اینگونه در پایتخت، خودروها حتی پیشروی لاک پشتی هم 
ندارند؟ شاید بهتر باشد اینگونه بگوییم که چرا همه چیز در 
هم تنیده شده و تهران ناگهان قفل می شود؟ چرا گره های 
ترافیکی چنان شکل می گیرند که پلیس هم در باز کردن 
آنها عاجز می شود؟ آیا باید علت را تنها به گردن شب عید 

و باران انداخت؟ 
1  نزدیک به 2دهه است که مدیران شهری، کارشناسان 
و شهروندان فریاد می زنند حمل و نقل عمومی را دریابید. 
واضح  اســت که حمل و نقل عمومی کارآمد، می تواند به 
کاهش ترافیک و آلودگی هوا منجر شــود. اما دولت های 
نهم، دهم، یازدهم و دوازدهم هیچ گاه به طور جدی برای 
این موضوع به کمک شهرهای بزرگ کشور نیامدند. کمک 
که چه عرض کنیم! حتی وظایف قانونی خود برای پرداخت 
ســهم یک ســومی یارانه بلیت مترو و اتوبوس، پرداخت 
نیمی از اعتبار لازم برای ســاخت و تجهیز مترو، پرداخت 
82.5درصدی منابع مالی خرید اتوبوس، ارائه تسهیلات 
لازم برای نوسازی ناوگان تاکســیرانی و گشایش راه های 
بهره مندی از منابع ارزی و فاینانس ها را هم انجام ندادند. 
به جایش تا توانسته اند چوب لای چرخ شهرداری ها برای 
گرفتن اوراق مشــارکت و وام ها گذاشتند. بنابراین انتظار 
می رود که دولت سیزدهم این موضوع را با اهمیت ببیند؛ 
چراکه اقدام امروز، جلوگیری از هدررفت میلیاردها تومان 
منابع مالی ارزشمند برای مصرف سوخت، درمان مشکلات 
سلامتی مردم و ... است. البته یکی از اقدامات مثبت اخیرا 
رخ داد و آن فراهم شــدن 750میلیارد تومان منابع مالی 
از سوی استانداری و وزارت کشــور برای تکمیل متروی 

تهران- پرند بوده است.
2  تقویت سیســتم نظارت برای عملکرد اتوبوســرانی و 
تاکســی مورد نیاز اســت. در واقع نمی توان از شهروندی 
که شب هنگام در زیر باران، مســتاصل به دنبال اتوبوس 
و تاکســی اســت و احتمال می دهد که ســارقی گوشی 
تلفن همراهش را بقاپد، انتظار داشــت تا با ســامانه های 
1888 و ... تماس بگیرد و نبود اتوبوس و تاکسی در پایانه ای 
را اطلاع دهد. دوشنبه شب این موضوع در بسیاری از نقاط 
تهران نمایان بود که تاکسی ها و اتوبوس ها )البته نه همه 

خطوط و به غیر از خطوط بی آرتی( به یکباره غیب شدند.
3  هوشمندســازی، راه حل دیگری است که می تواند به 
گره گشایی ترافیک های وحشتناک کمک کند. چراغ های 
راهنمایی و رانندگی اگر کاملا هوشمند شوند، این میزان 
نیاز به تنظیمات دســتی ندارند. این در حالی است که با 
همه زحماتی که این روزها از ســوی نیروهای راهنمایی 
و رانندگی در شــهر شاهد هســتیم اما گاهی افسران در 
تقاطع ها حضور ندارند و چون چراغ های هدایت هوشمندی 

هم در کار نیست، خودروها در هم گره می خورند.  
4  باید قبول کنیــم که رفتارهای رانندگی بســیاری از 
رانندگان ایرادات فراوان دارد. متاسفانه ما به جای عادت 
به فرهنگ درست رانندگی کردن، پس از اخذ گواهینامه 
رانندگی، به مرور در قالب فرهنگ بد رانندگی فرو می رویم 
و یکی از همان هایی می شویم که به قوانین رانندگی احترام 
نمی گذاریم. آنهایی که با ســرعت پایین در لاین سرعت 
حرکت می کنند، آنهایی که در مواجهــه با ترافیک، وارد 
لاین اضطراری می شوند، آنهایی که بین خطوط رانندگی 
نمی کنند، آنهایی که دائم لاین عــوض می کنند و دهها 
مورد دیگر، همگی باعث می شوند که ترمزهای بی جهت 
زیادی فشرده شود، سرعت حرکت پایین آمده و ترافیک 

سنگین شود. 
5  بســیاری از شــهروندان، هنوز به اســتفاده ترکیبی 
از مُدهای گوناگون حمل و نقلی ســوق پیــدا نکرده اند؛ 
اینکه بتوانند مدیریت سفر شــهری را در دست بگیرند. 
نکته اینجاســت که خیلی ها وقتی ســوار بر خودروهای 
شــخصی می شــوند، از همان ابتدا تصمیم شان رسیدن 
به مقصد با همان خودرو اســت. در صورتــی که یکی از 
معیارهای شهرهای امروزی فعال کردن تحرک هوشمند 
با زیرساخت های متصل بهم است. به عبارتی بخش های 
مختلف حمل ونقل شــهری مانند سیســتم  ابری عمل 
کنند: چراغ های راهنمایی، خودرو ها، اتوبوس ها، قطارها، 
دوچرخه ها، مردم، نقشــه ها و حتی جاده ها. این رویکرد 
اینترنت اشــیا )IOT( اجازه می دهد تا مکان، ســرعت، 
ظرفیت و سایر داده ها جمع آوری، ذخیره و تجزیه و تحلیل 
شوند و شهروندان آگاه با مدیریت سفر، وسیله های مختلف 

را در ترددها به کار گیرند.
نتیجه: واقعیت آن است که ترافیک بخشی از هویت این 
شهر شده؛ مثل بسیاری از شــهرهای بزرگ دنیا؛ آمارها 
نشــان می دهد که  هر شهروند مکزیکوســیتی، مسکو و 
شــیکاگو، ســالانه به ترتیب 218، 210 و 138ساعت از 
عمرش در ترافیک تلف می شود. در لندن نیز عصرهنگام، 
زمان طی کردن مسیرها نسبت به دیگر زمان ها 67درصد 
افزایش می یابد. در تهــران هم به طــور میانگین روزانه 
38 تا 40دقیقه عمر شــهروندان در ترافیک هدر می رود. 
اما در مواقعی مثل تعطیلات عید نــوروز، ترافیک روان و 
زمان کمتر و در زمان بارندگــی، ترافیک پرحجم و زمان 
بسیار بالاتر می رود. به هرحال این لحظات پایانی سال به 
زودی می گذرند و سال نو فرا می رسد. زمان هرگز درنگ 
نمی کند تا ما اقدامی را که باید انجام دهیم، به وقت دیگر 
موکول کنیم. آنچه ما باید به آن عادت کنیم، ترافیک است 
و همکاری بیشــتر برای زندگی در کلانشهری که چنین 
شــاخصه ای دارد. تنها می توان به گونــه ای رفتار و عمل 
کرد که اولا وضعیت بدتر از این نشــود و ثانیا تا حدودی 
بهبود یابد. اگر اکنون، توسعه بخش حمل و نقل عمومی 
مورد حمایت بیشتر نسبت به گذشته قرار نگیرد، نظارت 
بر فعالیت های تقویت نشود، فرهنگ رانندگی بهبود نیابد، 
هوشمندسازی صورت نگیرد، در آینده ای نزدیک، تهران 

پارکینگی بزرگ خواهد بود.

بهرام نکاحی
سرپرست شرکت واحد اتوبوسرانی 

تهران
بــرای ســال ۱۴۰۱ اقدامــات و اعتبــارات 
نــاوگان  خوبــی در حــوزه نوســازی 
پیش بینــی شــده اســت. قــرار بــود 
نــاوگان  بــه  اتوبــوس  65دســتگاه 
اتوبوسرانی وارد شــود که ۲۰ دستگاه از 
این اتوبوس ها اخیرا تحویل شده است. 

علی نصیری
 سرپرست سازمان پیشگیری و 

مدیریت بحران تهران
ما اگــر به ســمت وحــدت فرماندهی و 
سیاســتگذاری حوادث برویم، باید به 
این سمت برویم که تمام دستگاه هایی 
که متولی امر ریسک و مدیریت خطر 
در شهر هستند، چه در بحث پدافند و 
چه در حوزه مدیریت بحران، همه را در 

یک جا تجمیع کنیم.

سیداحمد علوی
 عضو کمیسیون اجتماعی و فرهنگی

 باتوجه  بــه وضعیت خــاص جامعه در 
موضوعــات اجتماعی و ســامت روان 
در دوران پساکرونا از همه برنامه ریزان 
ایــن عرصــه انتظــار مــی رود از اعیــاد 
پیــش رو و نــوروز به عنــوان فرصتــی 
بــرای برنامه ریــزی علمــی بــا تکیــه  بــر 
ظرفیت های خاص فرهنگی و مذهبی 

استفاده شود.

رضــا صیــادی، مدیرعامــل ســازمان 
زیباسازی شهر تهران گفت: »با هدف 
ایجــاد نشــاط شــهروندی در آســتانه 
نوروز ۱۴۰۱ در ایــن دوره، ۱۰۰تخم مرغ 
مردمــی  بخــش  بــه  نیــز  نــوروزی 
اختصــاص داده شــده تــا شــهروندان 
در زیباســازی شهر، مشــارکت داشته 
باشــند.« هفتمیــن ســالانه هنرهــای 
شهری تهران )بهارستان۱۴۰۱(به همت 

سازمان زیباسازی برگزار می شود.

100
تخم مرغ

ابوالفضــل فــاح، معــاون مالــی و 
اقتصادی شــهرداری گفت: » قبوض 
عــوارض نوســازی، عــوارض کســب 
و پیشــه و بهــای خدمــات مدیریــت 
پسماند برای مؤدیان بدهکار عوارض 
پایدار ارســال شــده و شــهروندانی که 
عوارض متعلقه ملک خــود را تا تاریخ 
۲۹ اســفندماه ۱۴۰۰ پرداخــت کننــد، 
مشمول جوایز خوش حسابی عوارض 

و بهای خدمات می شوند.« 

29
اسفندماه

مدیرعامــل  مختــاری،  علی محمــد 
ســازمان بوســتان ها و فضــای ســبز 
شــهر تهــران گفــت: »شــهردار تهران 
سام خود را به شهروندان منطقه ۱7 
رســاندند و تأکیــد داشــتند در مناطق 
کم برخوردار حتما سرانه توزیع فضای 
ســبز عادلانــه باشــد. بــه ایشــان قول 
داده ایم بتوانیم هر سال یک متر سرانه 
فضای سبز در این مناطق کم برخوردار 

به ویژه منطقه ۱7 داشته باشیم.« 

1
متر

بررسی فرونشست های 
بزرگراه آزادگان 

فرونشســت های بزرگراه آزادگان و محله خزانه 
در محــدوده منطقه 16ضمن حفــر گمانه های 

ژئوتکنیکی بررسی خواهد شد. 
به گــزارش همشــهری، سرپرســت اداره کل 
هماهنگی فنی و عمرانی مناطق و سازمان های 
شهرداری تهران در حاشــیه نشست این اداره با 
معاونت فنی و عمرانی شهرداری منطقه 16گفت: 
»موضوع فرونشست ها در محدوده منطقه 16با 
کارشناسان سازمان مشاور فنی و مهندسی شهر 
تهران مطرح شده و به زودی ضمن حفر گمانه های 
ژئوتکنیکی مورد بررســی و ارزیابــی دقیق قرار 

خواهد گرفت.«
 ســیدمحمد فیــاض سرپوشیده ســازی  کانال 
جمع آوری و هدایت آب های ســطحی محدوده 
خیابان فدائیان اســلام را از دیگر ضرورت های 
عمرانی منطقه 16دانســت و خواســتار تسریع 
 اجرای این عملیات توسط شــرکت خاکریزآب

 شد. 
در این نشســت که بــا هدف بررســی عملکرد 
منطقه16درخصــوص هزینه کــرد اعتبارات و 
وضعیت اجرای پروژه های عمرانی برگزار شــد، 
گزارشی از اقدامات معاونت فنی و عمرانی منطقه 
درخصوص پیشرفت فیزیکی و ریالی پروژه های 
در حال اجرا و نیز مشــکلات و موانــع اجرایی 

پیش روی این طرح ها ارائه شد.

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

حامد فوقانی ؛ دبیر سرویس شهرییادداشت


